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 لصمستخ

محمــد هــلال بــن غــابش الشامســي "أثــر تطبيــق الحكومــة الإلكترونيــة فــي تحســين أداء العمــل" 

  (دراسة تطبيقية على دائرة البلدية و التخطيط بإمارة عجمان بدولة الإمارات العربية المتحدة).

  .2010/ جامعة عين شمس ـ كلية التجارة ـ قسم إدارة الأعمال ـ إدارة الموارد البشرية دكتوراه

تبحث الدارسـة الآثـار المترتبـة علـى نجـاح تطبيـق الحكومـة الإلكترونيـة فـي تحسـين الأداء فـي 

العمل. والوصول إلى نموذج يمكن الاسترشـاد بـه عنـد تطبيـق الحكومـة الإلكترونيـة فـي الـدائرة 

  محل الدراسة (دائرة البلدية والتخطيط). 

  ية:حيث تضمنت الدراسة  ستة فصول تناولت المواضيع الآت

    الإطار العام للدارسة.الفصل الأول: 

  المفاهيم العامة للحكومة الإلكترونية.الفصل الثاني: 

  وتناول وبشرح مبسط لعلاقة الحكومة الإلكترونية بالأداء الوظيفي. الفصل الثالث: 

  التجارب التي قامت بها بعض الدول الأجنبية والعربية في مجال تطبيق الفصل الرابع:  

  الإلكترونية.الحكومة 

  الدارسة التطبيقية. الفصل الخامس: 

  الذي تضمن ملخص النتائج والنموذج المقترح والتوصيات.الفصل السادس: 

وقد أجريت الدراسة التطبيقية على عينات من جميع المستويات الوظيفية بالدائرة محـل  -

 الدراسة.
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ويتنى وكروسكال وايلـز  كما تم استخدام عدد من الأساليب الإحصائية منها اختبار مان  -

ـ معامل الارتبـاط ـ المتوسـطات  ألفا كرونباخـ اختبار  ANOVAاختبار  – Tـ اختبار 

  الانحدار الخطى البسيط. -الحسابية ـ النسب المئوية

وقد خلصت الدراسة بنتائج وتوصيات في مجال تطبيـق الحكومـة الإلكترونيـة بالاضـافة لنمـوذج 

  مقترح قابل للتطبيق.
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Abstract 

Mohamed Helal Ben Ghabesh Al-Shamsy: “The impact of applying E. Government in 

improving work performance 

(An applied study on municipality & planning of Ajman Emirate in the United Arab 

Emirates)” 

Doctorate / Ain Shams University – faculty of commerce – business administration 
department – human resources management – 2010. 
 

The study investigates the impacts resulting from successful of application of 

E.Government, in improving work performance. And to reach a model that can be 

used as a guide for applying the e-grovernment in the organization subject of this 

study (Planning and Municipality Department )  

 

The study included the six chapters covering the following topics:  

 Chapter one : General framework of the study.  

 Chapter two: General concepts of e-government.  

 Chapter three : The relationship of e-government and performance career.  

 Chapter Four: Previous application of e-government, in some foreign and Arab  

                            countries.  

 Chapter five: The applied study.  

 Chapter seven: Conclusions and recommendations and the proposed model.  

- The applied study had been conducted on samples of all levels of positions in 
the department subject of the study.  

- A number of statistical methods had been used such as  
 

"Cronbach Alpha  coefficient"  , "Mann and Whitney,"test , - the "T" , "Kroskal and 
Willis  Test, T- test , Anova test , correlation coefficient , means, percentages , simple 
linear regressions  

The study concludes the results and rcommendations in field of application of e-
government in addition to suggested applicable model. 
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